

СПОРТИВНАЯ ПСИХОЛОГИЯ В ОМСКЕ



Бабушкин Г.Д. – доктор педагогических наук, профессор

С открытием в Омске института физической культуры (1950г.) начинается развитие психологических идей, имеющих практическую направленность.

Активная научная работа в области спортивной психологии началась после образования кафедры психологии и педагогики (1960 г.), с открытием в институте аспирантуры (1980 г.) и открытием совета по защите диссертаций (1983 г.).

Первые исследования были посвящены изучению у школьников интереса к спорту (Е.П. Щербаков). В исследовании были выявлены мотивы занятий спортом школьников. В дальнейшем были организованы исследования, посвященные подготовке спортсменов к соревнованиям (Н.К. Волков). В его исследовании была изучена динамика эмоционального возбуждения борцов на этапе подготовки к соревнованиям. Работа имела высокую практическую значимость. В дальнейшем Н.К. Волков долгое время работал спортивным психологом со сборными командами России и СССР.

Сотрудники кафедры психологии (Е.П. Щербаков, Г.Д. Бабушкин) работали в составе комплексных научных групп со сборными командами России.

Наиболее интенсивно разрабатываются проблемы: интереса к спорту (Е.П. Щербаков) и к профессии тренера (Г.Д. Бабушкин). Проблеме воли в спорте разрабатывал Е.П. Щербаков. Результатом этой работы явилась докторская диссертация и монография.

По материалам научных исследований издан ряд монографий: «Функциональная структура воли» (Е.П. Щербаков); «Психологические основы формирования интереса к педагогической деятельности» (Г.Д. Бабушкин); «Формирование спортивной мотивации» (Г.Д. Бабушкин, Е.Г. Бабушкин); «Психологическая совместимость в спорте» (Г.Д. Бабушкин, Е.В. Кулагина); «Психическая саморегуляция в процессе подготовки спортсменов» (В.Н. Смоленцева); «Психологическое обеспечение спортивной деятельности» (Г.Д. Бабушкин); «Психология соревновательной деятельности

спортсмена» (Г.Д. Бабушкин, В.Н. Смоленцева).

На кафедре психологии подготовлено 5 докторов наук и 20 кандидатов наук, решающие различные проблемы спортивной психологии.

Исследования в области психологии спорта выполнены на материале гандбола (В.С. Косинцев, А.Н. Перепелов); на материале баскетбола (И.Н. Григорович). Проблеме конфликтов в спорте посвящены исследования И.И. Сулейманова и его учеников (А.П. Дмитриев, Я.А. Воробьев, В.А. Блинов).

В настоящее время основное научное направление психологов спорта университета – «Психологическое обеспечение подготовки спортсменов» – руководитель доктор педагогических наук, профессор Г.Д. Бабушкин.

В рамках этого направления ведутся разработки тем:

- «Формирование спортивной мотивации» – руководитель кандидат педагогических наук, доцент Е.Г. Бабушкин. По данному научному направлению подготовлено 7 кандидатов педагогических наук. Выполняется докторская диссертация.

- «Психологическая совместимость в спорте» – руководитель профессор Г.Д. Бабушкин. По данному направлению подготовлено 2 кандидата педагогических наук на материале акробатики и баскетбола.

- «Психическая саморегуляция в процессе подготовки спортсменов» – руководитель профессор В.Н. Смоленцева. По этому направлению подготовлено 2 кандидата и 1 доктор наук.

Кафедра психологии университета развивает научное сотрудничество с психологами других городов (Красноярск, Тобольск, Ханты-Мансийск и др.).

В университете на кафедре психологии с 1998 г. ведется подготовка магистров по направлению «Психологическое сопровождение физической культуры и спорта». Основная цель этой программы – подготовка магистров для работы в спортивной команде, в спортивной школе и к научной деятельности в области психологии спорта.

SPORTS PSYCHOLOGY IN OMSK



G.D. Babushkin – professor

With opening in Omsk of institute of physical culture (1950r). The development of psychological ideas having a practical orientation begins.

The active scientific job in the field of sports psychology began after education of faculty of psychology and pedagogical (1960), with opening in institute of a post graduate course (1980) and opening of advice(council) on protection of the dissertations (1983).

The first researches were devoted to study at the schoolboys of interest to sports (E.P. Scherbakov). In research the motives of employment(occupations) by sports of the schoolboys were revealed. Further the researches devoted to preparation of the sportsmen to competitions (H.K were organized. The wolves). In his(its) research dynamics(changes) of emotional excitation of the fighters at a stage of preparation to competitions was investigated. The job had the high practical importance (Volkov N.K.) The wolves long time worked the sports psychologist with modular commands(teams) of Russia and USSR.

The employees of faculty of psychology (E.P. Scherbakov, G.D. Babushkin) worked in structure of complex scientific groups with modular commands(teams) of Russia.

The problems are most intensively developed: interest to sports (E.P. Scherbakov) and to a trade of the trainer (G.D. Babushkin). A problem of will in sports developed E.P. Scherbakov. By result of this job was the doctor's dissertation and monography.

On materials of scientific researches a number(line) of the monographies is issued: "Functional structure of will" (E.P. Scherbakov); "Psychological bases of formation of interest to pedagogical activity" (G.D. Babushkin); "Formation of sports motivation" (G.D. Babushkin E.G. Babushkin); "Psychological compatibility in sports " (G.D. Babushkin, E.V. Kulagina); "Mental psychoregulation during preparation of the sportsmen" (V.H. Smolentseva); "Psychological maintenance of sports activity" (G.D. Babushkin); "Psychology of competitive activity of

the sportsman" (G.D. Babushkin, V.H. Smolentseva).

On faculty of psychology 5 doctors of sciences and 20 candidates of sciences decisive various problems of sports psychology are prepared.

The researches in the field of psychology of sports are executed on a material гандбола (V.C. Kosintsev, A.N. Perepelov); on a material of basketball (I.I. Grigorovich). The researches I.I. Suleymanova are devoted to a problem of the conflicts in sports. I.I. Suleymanova and his(its) schoolboys (A.P. Dmitriev, V.A. Blinov).

Now basic scientific direction of the psychologists of sports of university – "Psychological maintenance of preparation of the sportsmen" – chief the doctor of pedagogical sciences, professor G.D. Babushkin.

Within the framework of this direction the development by that are conducted:

– "Formation of sports motivation" – chief the candidate of pedagogical sciences, senior lecturer E.G. Babushkin. On the given scientific direction 7 candidates of pedagogical sciences are prepared. The doctor's dissertation is carried out.

– "Psychological compatibility in sports" – chief the professor G.D. Babushkin. On the given direction 2 candidates of pedagogical sciences on a material of acrobatics and basketball are prepared.

– "Mental psychoregulation during preparation of the sportsmen" – chief the professor V.H. Smolentseva. On this direction 2 candidates and 1 doctor of sciences are prepared.

The faculty of psychology of university develops scientific cooperation with the psychologists of other cities (Krasnoyarsk, Tobolsk, Chanti-Mavsiysk etc.).

At university on faculty of psychology since 1998 the preparation магистров on a direction "Psychological support of physical culture and sports" is conducted. The basic purpose of this program – preparation магистров for job in a sports command(team), at sports school and to scientific activity in the field of psychology of sports.